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جستاری از رضا جمیلی، سردبیر رسانه های چاپی راه کار درباره نسبت جامعه ایران و جامعه کسب وکاری

هم ادبیات مهم است و هم تاریخ، بیزینس من عزیز!
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نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

یکی از دوستان کپی رایترم مدتی است 
به دنبال کار می گــردد و با وجــود اینکه 
رزومه خوبی دارد و از طرف شرکت های متعددی 
دعوت به مصاحبه می شود، ولی هنوز نتوانسته 
شغل دلخواهش را پیدا کند. علت اصلی هم یک 
مورد بسیار مهم است؛ اجبار به حضور در دفتر 
کار در تمام روزهای هفته. بزرگ ترین مشکل او 
ایــن اســت کــه در جمــع تمرکــز پایینــی دارد و 
نمی تواند وظایف محوله را با کیفیتی که مطلوب 
خودش باشد و در زمان مقرر به اتمام برساند. او 
در تنهایی بســیار کارآمدتر است، اما شرکت ها 
ایــن مســئله را نمی پذیرنــد و کار 
هیبریــدی را معــادل گریــز از 

مسئولیت در نظر می گیرند. 

 شــاید به نظر کسانی که 
مشــتاقانه در دفتــر کار 
حاضــر می شــوند و علاقه منــد به 
برقراری ارتباط نزدیک با همکاران 
خود هســتند، اصــلاً این مــورد به 
معضــل  ولــی  نیایــد،  چشــم 
شــهر،  ســطح  در  رفت و آمــد 
هزینه های آن و بعد هم قرار گرفتن در محیطی که 
عناصر برهم زننده تمرکــز در آن فراوان اند، برای 
عده ای بسیار مهم است. این موضوع مسئله ای 
جهانــی اســت و در همیــن شــماره کارنــگ و در 

صفحه برند کارفرمایی نیز به آن پرداخته ایم. 

 اما به نظر من حتی موضوع فراتر از کار 
از  هیبریــدی اســت. در بســیاری 

شرکت های ما، حتی در پیشروترین آنها، هنوز 
پروتکلــی بــرای شــیوه برخــورد بــا افــرادی بــا 
روحیــات متفاوت وجــود نــدارد. گویا بــا وجود 
آنکــه مدیــران از کمبــود نیــروی انســانی 
متخصــص و کارآمــد گلایــه دارنــد، هنــوز ایــن 
معضــل را به درســتی درک نکرده انــد. هزینــه 
رفت و آمــد نیروها در یــک مجموعه محاســبه 
نمی شــود، چه رســد بــه هزینــه مصاحبه های 
متعدد به دلیل شرایط صلب و غیرمنعطف در 
زمــان درخواســت نیــرو. مســئله گاه از این هم 
فراتر می رود و شــرکت های بزرگی را سراغ دارم 
که به خاطــر اضافــه نکــردن مبلغی بــه حقوق 
نیروی باسابقه ای که کارآمدی اش به مجموعه 
ثابت شــده، زیر بار هزینه های ســنگین یافتن 
نیروی کار جدید و خالی ماندن جایگاه شغلی 

و ضررهای ناشی از آن می روند.

 شاید بهتر باشد در شرایطی که همگی 
در  متخصــص  نیــروی  کمبــود  بــه 
زمینه های مختلف معترف هستیم، کمی بیشتر 
هوای منابع انسانی را در شرکت ها داشته باشیم؛ 
شــرایط افــراد متفــاوت بــا روحیــات و خلقیــات 
گوناگون را درک کنیم، در زمان خداحافظی با یک 
نیرو هزینه ها و فواید آن را بسنجیم و بی گدار به 
آب نزنیم. نه برای اینکه این شیوه ای انسانی تر در 
برخورد با افرادی است که تیم کاری ما را تشکیل 
می دهند )هرچند چه ایرادی دارد در زمانه ای که 
برخورد انسانی حکم کیمیا را دارد، چنین کنیم(، 
بلکه بــه خاطر مراقبــت از رونــد ســودآوری یک 

کسب و کار و حرکت آن در مسیر توسعه.

INTROسرآغاز

از ضروری ترین فاکتور توسعه کسب و کار غافل نشویم

 منابع انسانی، منابع انسانی 
و باز هم منابع انسانی

معاون فنی مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت تأیید کرد:

افزایش چشم گیر حملات سایبری 
سرعت و کیفیت اینترنت در بیش از ۹ ماه گذشته با شروع 
اعتراض ها در ایران با محدودیت ها و اختلال هایی همراه بوده 
که در چند سال گذشته شاید کمتر کاربری چنین تجربه ای را 

هنگام استفاده از اینترنت خود داشته است. 
یک بار توسعه شبکه عامل اختلال در اینترنت کشور اعلام 
می شود و بار دیگر قطع برق، اما کارشناسان شبکه و فعالان 
حوزه فنی اینترنت، عواملی چون دســتکاری در سیستم 
فیلترینگ یا افزایش حملات سایبری به شبکه زیرساخت 
را عامل اختلال و محدودیت های اینترنت اعلام می کنند. 
سهراب آغ بیات، معاون فنی مدیرعامل شرکت ارتباطات 
زیرســاخت نیــز در گفت وگو بــا »کارنگ«، هرچنــد اعلام 
نمی کند که حملات سایبری یکی از عوامل کاهش کیفیت 
سرعت اینترنت در کشور است، اما می گوید که حملات 
سایبری از به گفته او  شروع »اغتشاشات«، افزایش قابل 
توجهی داشته است. او در این زمینه و همچنین در زمینه 
میزان افزایش پهنای باند بین الملل از زمان شروع کار دولت 
سیزدهم آماری ارائه نمی دهد و تأکید می کند آمار در این 

زمینه به مراجع لازم ارائه می شود نه رسانه ها. 
همچنیــن او در ایــن گفت وگــو اعــلام می کند کــه نزدیک 
یک سوم ترافیک پهنای باند بین الملل در اختیار دو پلتفرم 
اینستاگرام و واتس اپ بوده که با فیلتر شدن آنها این آمار 
تغییر کــرده اســت. هرچنــد او تأکیــد می کند کــه در حال  
حاضر به خاطر استفاده بیش  از حد مردم از فیلتر شکن، 
استفاده از پهنای  باند بین الملل با فیلتر این دو پلتفرم کم 

نشده و تنها شگرد استفاده از آن تغییر پیدا کرده است.

آغ بیات درباره گلایه اپراتورهــای ارتباطی از افزایش حجم 
حمــلات ســایبری می گویــد: »آن چیــزی که جــزء وظایف 
شبکه زیرساخت است، این اســت که اتکی که از سمت 
لینک های بین الملل اینترنت به سمت داخل کشور می آید 
را شناســایی و دفع کنیم تا ترافیکی که به ســمت شــبکه 
پایین دست می رود و به مشترکان نهایی سرویس رسانی 
می شــود پــاک باشــد و در واقــع آی پی هایــی کــه شــبکه 
پایین دست از آن استفاده می کنند مشکل نداشته باشند، 
چون اتک عملاً یک آی پی داخل کشــور را مورد هدف قرار 
می دهد و با ســرازیر کردن حجم زیادی از ترافیک روی آن 

آی پی، دسترسی به آن را قطع می کند.«
او اضافه می کند: »شرکت زیرساخت در سمت بین الملل 
با همکاری پرووایدرهای خود حملات را شناسایی و از اتک 
جلوگیری می کند، ولی کنترل شــبکه مشــترکان انتهایی 
به شرکت زیرســاخت مربوط نیســت و بخش شناسایی 
و استفاده از سامانه های زیرساخت باید توسط مشترک 
و تأمین کننــده سرویســش صورت پذیــرد. در این راســتا، 
سال گذشته دستورالعملی در خصوص تعیین نقش ها و 
تفکیک وظایف با تأیید سازمان های نظارتی مانند افتا و… 

تدوین و به اپراتورها ابلاغ شده است.«
معــاون فنــی شــرکت ارتباطــات زیرســاخت می افزایــد: 
»جزئیات این دستورالعمل به شکل محرمانه به ذی نفعان 
قضیه ابلاغ شده و به طور کلی در این دستورالعمل نقش 
زیرســاخت، اپراتورها و… به صورت شــفاف برای مقابله با 

حملات کاملاً مشخص شده است.«

ابر آروان در واکنش به تحریم آمریکا: 

خدمات ابری ربطی به فیلترینگ ندارد
وزارت خزانــه داری آمریــکا بــا انتشــار بیانیه ای شــرکت 
»ابر آروان« را در ایران و دوبی تحریــم کرد. در ادامه این 
تحریم ، پویا پیرحســین لو، مدیرعامل و فرهــاد فاطمی، 
مدیر فنی این شرکت نیز در فهرست تحریم آمریکا قرار 
گرفته انــد. در این بیانیه خبــری، دلیل تحریــم ابر آروان 
و مؤسســان آن، »تســهیل سانســور اینترنت در ایران« 

عنوان شده است.
در همین زمینه هم ابر آروان در بیانیه ای کوتاه اتهام های 
وزارت خزانه داری آمریکا را که مبنای تحریم این شرکت 

و هم بنیان  گذارانــش قرار گرفتــه، رد کرده و یادآور شــده 
که خدمــات ابــری در هیچ نقطــه ای از جهان، مســتقیم 
یــا غیرمســتقیم نمی توانــد نقشــی در فیلترینــگ، 

محدودسازی یا قطع اینترنت داشته باشد.
در ادامه ایــن بیانیه ابــر آروان تأکید کــرده همان طور که 
شکایت این شرکت علیه اتحادیه اروپا در جریان است،  
ابر آروان با استفاده از تمامی ابزارهای مشروع حقوقی 
و بین المللــی علیــه تصمیــم وزارت خزانــه داری آمریــکا 

اقدام خواهد کرد.
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

هم ادبیات مهم است
 و هم تاریخ، بیزینس من عزیز!

جستاری درباره نسبت جامعه ایران و جامعه کسب وکاری

فکر می کنم اواسط بهمن ماه بود. در جلسه ای در کمیسیون 
نــوآوری اتــاق تهــران و در بحبوحــه بحث هــای داغــی کــه 
استارتاپ ها و کســب وکارهای بزرگ آنلاین کشور داشتند، 
جمله ای شــنیدم کــه حیرت انگیز بــود! جمله ای کــه به من 
می گفت مدیــران موفق تریــن اســتارتاپ ها و هلدینگ های 
کشور به شــکلی خطرناک در دام پی آر کسب و کارهایشان 
افتاده انــد. بحث ها بر ســر این بود کــه چرا جامعــه در حال 

بدوبیــراه گفتــن بــه کســب وکارهایی اســت که 
خــود مهم تریــن قربانــی وضعیــت اینترنــت و 
محدودیت هــای آن هســتند. چرا وقتــی دولت 
عرصه عمومی و اجتماعی را بر مردم تنگ کرده 
و ایــن محدودیت هــا چنــد برابــر بیشــتر دامن 
کســب وکارها را هم گرفتــه، باز هرجا بنشــینی 
از مدیــران کســب وکارها به عنــوان هم دســت 
سانســور و محدودیت و... یــاد می کنند. اینکه 
چرا اعتماد عمومی به »جامعه کســب وکاری« 

تا این اندازه کم است.
بحث این بود که اوضــاع جامعه و مختصــات و متغیرهای 
اجتماعــی آن، از دروازه هــای کســب وکاری عبــور کــرده و تــا 
قلب کســب وکارهایی رســیده که تــا همین چند مــاه پیش 
فکر می کردند تنها جایی که باید به مسائل اجتماعی فکر 
کنند، همان کارزارهای گل درشــت و دم دستی »مسئولیت 
اجتماعی« شــان اســت. امــا آن روز در آن جلســه پرحرارت 
همه از خود می پرســیدند گناه ما چیســت... چــرا مایی که 
مهم ترین روزهــای جوانی مــان را برای ســاختن و کارآفرینی 
و البتــه ثروت   آفرینــی )اول و بیشــتر بــرای خــود و بعــد برای 
بسیاری دیگر از هم وطن های خود( خرج کرده ایم، این چنین 
آماج تهمت و ناسزا قرار گرفته ایم... آن قدر که برخی از آنها 
می گفتند تصویر کارآفرین موفق آنها حتی در بین اهل خانه 
و فامیل و نزدیکان شان بدل به آدم هایی شــده که برای پول 

حاضرند هم دست حکومت در هر کاری شوند!
آن روز به عنــوان روزنامه نــگار ایــن حــوزه کــه چند ســالی در 
حوزه های اجتماعی و حتی سیاسی هم کار رسانه ای کرده، 
از ضــرورت شــناخت جامعــه، تغییــرات آن و روح حاکــم بر 
آن گفتم. اینکه کافی نیســت در اتاق هــای خوش آب و رنگ 
استارتاپ ها و کســب وکارهایتان بنشــینید و فقط آمارها و 
نمودارهای رشد را بالا و پایین کنید و از اکسل شیت هایتان 

برای ترسیم آینده بهره ببرید... .
از این می گفتــم کــه جامعه شناســی و علوم میان رشــته ای 
مرتبط با کسب وکار این روزها ابزاری است برای اینکه بدانیم 
کجاها در حال گرفتن تصمیم های مدیریتی اشتباه و حتی 

خطرناک هستیم... اینکه وقتی کارمند یا مدیر میانی ای که 
حقوق بگیر شماست، راستی و درستی شــما را در مواجهه 
با یک جنبش مردمی قبول نــدارد، نمی توانید کمپین های 
پی آری سطح پایین در توییتر یا اینستاگرام پیاده کنید و بعد 
تصویر کســب وکارتان در اذهان عمومی را با تعداد لایک ها 
یا میزان دیده شــدن آن پست ها بســنجید. اینکه ارتباط با 
مردم و شناخت جامعه را نمی توان با کارهای پی آری که برای 
معرفی یک محصول تان همین چند ماه پیش 

به کار گرفته بودید، یکی بدانید!
آن جمله که در پاســخ به چنیــن ضرورت هایی 
که مطرح کــرده بــودم شــنیدم، این بــود: »مگر 
ما فیلســوف هســتیم که الان بنشــینیم از این 
صحبت کنیم که جامعه چــه می خواهد و چه 
تغییری کرده و مردم چــه مطالبات اجتماعی-

سیاســی دارنــد؟! 
یــک  مدیــر  مــن 
هلدینــگ هســتم 
و باید بــروم بــه هیئت مدیــره ام 
پاســخ بدهم که چرا آمار فروش 
اســتارتاپ هایم افت کــرده. چرا 
ریــزش 50درصدی داشــته ایم. 
به جای این بحث های فلسفی 
و جامعه شناختی به من بگویید 
الان چطــور بایــد فروشــم را بــه 
حالــت قبــل برگردانــم؟! به من 
ســاده و سرراســت راهکارهــای 
بیزینســی بدهیــد و بگوییــد 
بحران کسب وکارم را چه کنم!«

با خودم فکر کردم واقعــاً میزان 
فــروش اســتارتاپ های یــک 
هلدینــگ و آمارهــای آن، در 

روزهایی که خیابان های ایران صحنه تحولات بزرگ سیاسی-
اجتماعی اســت، آخرین مســئله مهم برای دیگران است. 
چطور مدیری در این جایگاه به این راحتی زمینه )کانتکست( 
متغیرهایی را که روی کسب وکارش این چنین تأثیر گذاشته، 
از صورت مسئله حذف می کند؟ چطور نمی خواهد جامعه 
و مردمــش را ببیند، امــا درآمدهایــش از آن جامعــه برایش 

حیاتی است؟!

 کاری که می شد کرد...
من آن روز ســرخورده شــدم. فکر کردم در اکوسیستمی کار 

می کنم کــه آدم ها فقــط دانــش بیزینــس دارنــد. مدیریت 
و ام بــی ای و اســکرام و او کــی آر و ترلــو و اکســل و ترم شــیت و 
طراحی محصول و جی پــی و ال پی و اســکیل آپ بلدند، اما 
اگر بخواهید با آنها درباره مردم ایران، خلق وخو و مطالبات 

تاریخی شان  حرف بزنید، حوصله ندارند. 
همین سرخوردگی بود که باعث شد بعدها اگر در رویدادی 
استارتاپی ببینم کسی شعری از حافظ یا حکایتی از مولانا 
نقــل می کنــد، گل از گلم بشــکفد که نه؛ هســتند کســانی 
کــه ورای بیزینــس و مهارت هــای ریاضــی وار آن بــه زندگــی 
و فرامتن هــای آن یــا بهتــر بگویــم اصل متــن آن هــم توجه 
دارنــد و مهارت هایــش را آموخته انــد. از شــعر و ادبیــات 
گرفتــه تــا جامعه شناســی و فلســفه و... هر کــس بــه قــدر 
وســع و علاقه منــدی و البتــه نیــازش، ســرش را از داده هــای 
کســب وکاری اش بالاتــر آورده و نگاهــی به دیگــر حوزه های 
دانش و علــوم و معرفت داشــته 
اســت. این گونــه هم نیســت که 
خود را بی نیاز از هر دانش و سواد 
و یادگیــری در حوزه هایی بدانیم 
که شاید مستقیماً نتوانیم آنها 
را در یــک ســتون یــا ردیــف یک 
اکسل شیت جای بدهیم، اما در 
کار و کســب و زندگی مان بسیار 
بســیار تأثیرگذارنــد. امــا هرچــه 
بیشتر می گشتم، کمتر آدم هایی 
از ایــن جنــس می یافتــم. یــا 
آدم هایی که از ضرورت شناخت 

جامعه بگویند...
از آن روز کــه چنــد ماهــی از آن 
می گذرد، این مســئله را به کنار 
نگذاشــتم. مدام درباره آن فکر 
کــردم و خوانــدم و بــا آدم هایــی 
از این اکوسیســتم که احســاس می کردم می شــود با آنها 
دربــاره اهمیــت ایــن حوزه هــای میان رشــته ای و فرامتنــی 
صحبــت کــرد، حــرف زده ام.  در کارنــگ، رســانه ای کــه 
سردبیری اش را بر عهده داشتم، به سراغ جامعه شناسان 
رفتم تا آنها از مختصات و بایدها و دغدغه های ایران امروز 
و مردمش برای کسب وکارها بگویند. از این بگویند که چرا 
مهم اســت مدیران و صاحبــان کســب وکارها این جامعه 
را بشناســند. آن هم یک جامعه ســیال در حال تغییر که 

شناختش کاری است سخت و پیچیده. 
ادامه در صفحه 28

آیا ویژن پرو مانند آیفون 
تاریخ ساز می شود؟

برگ برنده تیم کوک
به عنــوان کســی کــه هنــوز آیفــون 7+ 
قدیمی شــده ام را دو دســتی چســبیده ام 
و اعتقــاد دارم فــرق چندانــی با آیفــون ۱۴ 
هفتاد میلیــون تومانی نــدارد، شــاید آدم 
مناســبی بــرای نوشــتن دربــاره کنفرانس 
جهانی توسعه دهندگان اپل نباشم. پس 
شما می توانید همین جا یک گزاره »ضد 
آینــده« بــار مــن کنیــد و از خوانــدن بقیه 
مطلب انصراف دهید. اما بدانید که من از 
طرفداران پروپاقرص اپل هستم. معتقدم 
این شرکت یک اکوسیستم از محصولات 
ســاخته که در نوع خود بهترین هســتند 
)و البتــه گران ترین. همیــن آیفــون ۱۴ اگر 
قیمتش نصف این بود، حتماً همین الان 
یکی سفارش می دادم. اما متأسفانه اپل 
به سود کم راضی نیست؛ هیچ وقت(. اپل 
اکوسیستمی ساخته که در آن مهم ترین 
نکتــه تجربــه کاربــری لذت بخش اســت. 
از لپ تــاپ تا ایرپــاد و آی مــک آن برای هر 
کاربری یــک تجربه بی نقص و جــذاب در 

کار با گجت های سطح بالاست.
تیــم کــوک، مدیرعامــل اپــل یــک مدیــر 
برجســته در دنیــای فنــاوری بــه حســاب 
می آید. کســی کــه بعــد از مرحوم اســتیو 
جابز افســانه ای حداقل روند رشد فروش 
محصــولات اپــل و به روزرســانی آنهــا 
را به خوبــی هدایــت کرده اســت. امــا نقد 
جدی ای که به مدیریت کوک وارد می شد، 
این بود که هنوز اپل با تمام پیشرو بودنش، 
نــان آیفونــی را می خورد کــه میــراث جابز 
اســت. حــدود هشــت ســال هــم بــود که 
اپل هیــچ محصــول جدیــدی ارائه نــداده 
و در رویدادهــا و رونمایی هایــش صرفــاً از 
دوبرابر شــدن ســرعت پردازنده ها و رشد 
فلان درصــدی رزولوشــن نمایشــگرها یــا 
افزایــش قــدرت باتــری محصولاتــش 

می گفت. تا همین دوشنبه...
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POINT OF VIEWدیدگاه

رضا جمیلی 
سردبیررسانههایچاپیراهکار

@rezajamili

 من آن روز سرخورده 
شدم. فکر کردم در 
اکوسیستمی کار 

می کنم که آدم ها فقط 
دانش بیزینس دارند. 
اما اگر بخواهید با آنها 
درباره مردم ایران، 
خلق وخو و مطالبات 
تاریخی شان  حرف 
بزنید، حوصله ندارند
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گفت و گو با عبدالمهدی مستکین، مدیر گروه فرهنگ کمیسیون ملی یونسکوی ایران

عبدالمهدی مستکین، مدیر گروه فرهنگ کمیسیون ملی 
یونسکوی ایران و مسئول ثبت مشاهیر ایران در یونسکو 
می گویــد: »بنیان هــا و پایه هــای شــکوهمند یــک ملــت و 
ســرزمین را سلســله ای از عناصر مادی و معنوی تشکیل 
می دهنــد که یونســکو از آنهــا به عنــوان میــراث ملموس و 
ناملموس نام می برد. میراث ملموس شامل بناهای تاریخی 
و محوطه هــای باســتانی اســت و میراث ناملموس شــامل 
آیین ها، جشن ها و آن تجربه زیســته ای است که مردمان 
یک سرزمین کوشیده اند از رهگذر آن جهان و سرزمین شان 
را به جــای بهتری برای زیســتن تبدیل کننــد. در این میان 
مشاهیر نقشی محوری را ایفا می کنند؛ در واقع هر کشوری 
که دارای مشاهیر برجسته جهانی باشد، به طور طبیعی از 
ریشه های ژرف تر در حوزه های فرهنگی و هویتی برخوردار 

است.« 
مســئول ثبــت مشــاهیر ایــران در یونســکو دربــاره غنــای 
فرهنگی در زمینه مشاهیر می  افزاید: »در یونسکو افزون بر 
۱۹۰ کشور جهان حضور دارند و ایران در این میان جزء پنج 
کشور اصلی در حوزه میراث مشاهیر است. در حال حاضر 
۴۱ شخصیت ما در فهرست مشاهیر جهانی یونسکو قرار 
گرفته و به زودی در نوامبر امسال دو شخصیت دیگر هم به 

این فهرست اضافه خواهند شد.«
او درباره حکیم محمد ابن موسی خوارزمی توضیح می دهد: 
»از این دانشمند بزرگ ایرانی به جهت آثار خلاقانه ای که در 
حوزه های ریاضیات، ستاره شناسی، جغرافیا، تاریخ نگاری 
و... دارد، با عنــوان »همه چیزدان« یاد می شــود. این لقب 

را »جورج ســارتنُ« در کتاب »مقدمه ای بــر تاریخ علم« به 
خوارزمــی داده و همچنین ســده نهم میــلادی را قــرن این 
حکیم ایرانی نام گذاشته است. این موضوع نشان می دهد 

که خوارزمی چه جایگاه و مقام بالایی دارد.«
بــه گفتــه او، خوارزمی یکــی از شــخصیت های درخشــان 
تاریخ ماست و بیش از ۱۱۰۰ سال است که این نام در جهان 
به خاطر کتاب هایی که تألیف کرده، شناخته شده است. 
کتاب »جبر و مقابله« خوارزمی برای ســال های متمادی و 
تا قــرن ۱۶ میلادی از کتاب های درســی دانشــگاه های اروپا 
بود. خوارزمی بنیان گذار »عددنویســی« است و به خاطر  
الگوریتم هایی کــه طراحی کرده، باعث شــده از او به عنوان 
پدر الگوریتم نگاری جهان نام ببرند. شــاخصه هایی که او 
در جبر ایجاد کرده و حل معــادلات دومجهولی از اهمیت 
بســیاری در تاریخ علم برخوردار است. همچنین بزرگانی 
مثــل خواجــه نصیرالدین طوســی، غیاث الدین جمشــید 
کاشــانی و خیــام کســانی بودنــد کــه شــدیداً تحــت تأثیــر 
آثار حکیــم خوارزمی قــرار داشــتند. اختراع حســابداری، 
حســابداری دوطرفه، حــل معــادلات دومجهولــی و روش 

تکمیل مربع از دیگر کارهای این ریاضیدان است. 
مســتکین بــا تأکیــد بــر اینکــه خوارزمــی نقطه عطفــی در 
بنیان های علــم جهان بــه حســاب می آیــد و از این جهت 
بســیار حائز اهمیت اســت، ادامه می دهد: »در ایران هم 
دو جشنواره به نام این حکیم برگزار می شود و همچنین با 
تلاش سازمان نظام صنفی رایانه ای، ۲۲ تیرماه که روز تولد 
حکیم خوارزمی است، روز فناوری اطلاعات در نظر گرفته 

شده اســت. این نام گذاری ها به نحوی نشــان از اهمیت و 
جایگاه این حکیم ایرانی دارد.«

او توضیح می دهد: »دلیل اینکه روز تولد حکیم خوارزمی 
برای نام گذاری روز فناوری و اطلاعات انتخاب شده، تأثیری 
اســت که کتاب هــا و اختراعــات او در روند رشــد فنــاوری و 
اطلاعات داشــته و علم پیچیده داده ورزی کــه امروزه به آن 
انفورماتیک گفته می شود، در اندیشه ها و آثار این حکیم 
بلندآوازه ایرانی ریشه دارد. می توان گفت دانش کامپیوتری 
که ما امروز شاهد آن هستیم، وارداتی نیست، بلکه نقطه 
آغازین آن در ایران و با آثار خوارزمی شــکل گرفته و امروزه 
در ســیلیکون ولی و حوزه هوش مصنوعی شــاهد مسیری 
هستیم که بیش از هزار سال پیش این دانشمند آن را آغاز 

کرده است.« 
مســئول ثبت مشــاهیر ایران در یونســکو بــاور دارد: »این 
موضــوع باعث می شــود ما دســت کم در میان کشــورهای 
مدرنی که دارنــد روی ایــن پدیده هــا کار می کننــد، جایگاه 
مهمی داشته باشــیم. در دورانی که ســاکنان مغرب زمین 
در اوج خشــونت، کشــتار و دوره ســوزاندن دانشمندان به 
ســر می بردند، ما در ایران یک دوران طلایی داشتیم که در 

آن شاهد تکوین و ظهور بزرگانی مانند خوارزمی بودیم.« 
او خاطرنشــان می کند: »مــا نباید فراموش کنیــم که ۱۷۵۰ 
ســال پیش ما دانشــگاه کهن جندی شــاپور را داشتیم که 
به عنوان اولین دانشــگاه جهان، به نام ایران در یونسکو به 
ثبت رسیده است. این مرکز علم و دانش ۴۰۰ سال قبل از 

اسلام و ۴۰۰ سال پس از آن فعال بوده است. 

 نسبت خوارزمی 
با جهان فناوری اطلاعات

خوارزمی؛ الگوریتم 
و علم انفورماتیک 

تقویــم از آن دســت ابــزاری اســت کــه 
همه مــا بــا آن ســر و کار داریــم و می دانیم 
بسیاری از روزهای آن برای مناسبت های 
ویــژه ای نام گــذاری شــده اند. هر کــدام از 
این نام گذاری ها دلیل خاص خــود را دارد 
که معمــولاً ریشــه آن بــه گذشــته  ای دور 
یــا نزدیــک برمی گــردد. روز ملــی فنــاوری 
اطلاعات اما از آن روزهایی است که اگرچه 
یکی از پدیده های جهان امروز اســت، اما 
دلیل انتخاب ۲۲ تیرماه در تقویم برای آن، 
قدمتی بیش از ۱۰۰۰ ســال دارد. شاید در 
نگاه اول برای شــما هم ســؤال شده باشد 
که چرا زادروز محمد بن موسی خوارزمی 
که حدود ۱۲ قــرن پیش زندگــی می کرده، 
به عنوان روز فنــاوری اطلاعــات نام گذاری 
شده، در حالی که عمر این بخش از دانش 

بشری به یک قرن هم نمی رسد.
خوارزمــی در کتاب »جبــر و مقابله« برای 
حل مسائل از روشی اســتفاده کرد که به 
»الخوارزمی« معروف شد. این روش بعد 
از ترجمه کتاب هــای او بــه زبان های دیگر 
کم کم به »الگوریســمی«، »الگوریســم« 
و در نهایــت »الگوریتــم« تبدیــل شــد. 
الگوریتم در ریاضیات از اهمیت خاصی 
برخوردار اســت و می تــوان آن را اساســی 
بــرای علــوم کامپیوتــر در نظر گرفــت. این 
روش حــل مســئله در واقــع یــک دنبالــه 
کامــلاً  از دســتورالعمل های  محــدود 
تعریف شــده اســت که معمولاً برای حل 
یک دســته از مســائل خاص یا محاسبه 
روندی مشخص استفاده می شود.فناوری 
اطلاعات امروزه بخــش اعظمی از زندگی 
مردم جهــان را تحت تأثیر دســتاوردهای 
خــود قــرار داده، امــا ایــن فنــاوری خــود 
محصول علمی است که خوارزمی از پس 
قرن ها برای بشر به یادگار گذاشته است 
و اهمیت کارهای او در پیشــرفت شگرف 
دانــش دیجیتــال بــر اهــل فــن پوشــیده 

نیست.

COMMENTنظر
I N T E R V I E W
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رويداد
E V E N T

ارائه خدمات امضای 
الکترونیکی به مشتریان خرد

فنار در فاینکس
شرکت فناوران اعتماد راهبر با نام تجاری 
فنــار، در پانزدهمیــن نمایشــگاه بانــک، 
بــورس و بیمــه حضــور داشــت. یکــی از 
اهداف حضور فنار در فاینکس پانزدهم، 
راه اندازی نوعی ســرویس ابری بــرای ارائه 
خدمــات بــه مشــتریان خــرد و ورود بــه 
 B2B در کنــار فعالیت هــای B2C حــوزه
بــود. محمدرضــا پورحســن، مدیرعامــل 
شرکت فناوران اعتماد راهبر در خصوص 
حضــور شــرکت فنــار در ایــن نمایشــگاه 
گفت: »فعالیت های شرکت فنار بیشتر 
در حــوزه B2B اســت. مــا قصــد داریم در 
حوزه B2C و خدمات رسانی به مشتریان 
خرد، شرکت های استارتاپی و دانش بنیان 

نیز فعالیت کنیم.«
پورحسن ادامه داد: »ما در حال راه اندازی 
یک سرویس ابری هستیم که به واسطه آن 
می توانیم خدمات مربوط به احراز هویت 
و امضای الکترونیکی را به مشتریان خرد 
نیز ارائه دهیم.« به اعتقاد پورحسن، ارائه 
خدمات امضــای دیجیتال به مشــتریان 
خرد یکــی از نیازهــای امروز بــازار اقتصاد 
دیجیتال کشور است. او همچنین توضیح 
داد کــه عــاوه بــر ایجــاد یــک ســرویس 
 ،B2C ابری بــرای ســرویس دهی در حــوزه
سیاســت ها و برنامه هــای جدیــد دیگری 
نیز در دستور کار شرکت فنار قرار دارد که 

به زودی از آنها رونمایی می شود.

NEWSخبر

نگاهی به حضور رسمیو در پانزدهمین نمایشگاه فاینکس

 وب سایت رایگان
برای دو میلیون شرکت ایرانی

یکــی از شــرکت هایی کــه در پانزدهمیــن دوره »نمایشــگاه 
بین المللــی بــورس، بانــک و بیمــه تهــران ۱۴۰۲« یــا همــان 
فاینکس شرکت کرده بود، شرکت رسمیو بود. مدیر بازاریابی 
این شرکت اعام کرد از این جهت در این نمایشگاه حضور 
پیــدا کردند که بیشــتر بتوانند با مشــتریان تعامــل کنند و 
بیشتر از گذشته دیده  شوند. علیرضا لطفی، مدیر بازاریابی 
رســمیو در گفت وگو با »کارنــگ« گفت: »حالا هر شــرکتی 

که ثبت می شــود حتی قبــل از اینکــه آگهی آن 
در روزنامه رسمی منتشر شــود، اطاعاتش در 
رسمیو قابل دسترسی است. تمام اوپن دیتایی 
که در ایران منتشــر می شــود، از اطاعات ثبت 
شــرکت ها گرفته تا گمرک و ســایر اطاعات، در 
پروفایل شــرکت ها در رســمیو قابل دسترســی 

است.«
لطفــی افــزود: »امســال محصــول جدیــدی 
رونمایی کردیم که با آن به شرکت ها دسترسی 
داده ایم تا خودشــان هم بتوانند اطاعاتی را که 

روی صفحه وجود دارد، کامل تر کنند. مثاً کاتالوگی اضافه 
کنند یا شبکه های اجتماعی و راه های ارتباطی را به روز کنند. 
در واقع این محصول جدید به این معناست که ما برای کلیه 
شرکت های ایرانی، سایتی طراحی کرده ایم که بدون زحمت 
و تــاش روی ســئو بــالا می آینــد. ایــن کار را فعــاً به صورت 
محدود به شرکت ها عرضه کرده ایم تا ایرادات احتمالی آن 

برطرف شود. «

 نگاه امنیتی و چالش های آن
لطفی درباره چالش هایی که رســمیو طی این چند ســال با 
آنها مواجه بــوده، بیان کــرد: »دیــد امنیتی در ایران بســیار 
زیاد است. مثاً به یک اپلیکیشــن که برای پرداخت قبض 
تلفن بدون لاگین کردن طراحی شده بود، با دیده تردید نگاه 

می شد.«
علیرضا لطفی عنوان کرد: »ما یکســری اطاعــات به مردم 
می دهیــم تــا بــه کمــک آن بتوانند کســب وکار 
خود را گســترش دهنــد، اما فضای کســب وکار 
به شکلی نیست که این امکان جدید پذیرفته 
شود. گویا ما جلوتر از زمانی که این نیاز به وجود 
بیایــد آن را طراحی کرده ایــم و حالا می خواهیم 
نیازســازی کنیم و این کار بزرگی اســت. ما برای 
تحلیــل بــازار، ارتبــاط B2B، واردات و صــادرات 
و... امکانات را در اختیار شرکت ها قرار داده ایم. 
در واقــع بزرگ تریــن مشــکل مــا این اســت که 
چون صاحبان شــرکت ها فکــر می کنند هزینه 
دستیابی به چنین اطاعاتی زیاد است، بنابراین خاقیت 
نیز برای بهره مندی از این اطاعات شکل نمی گیرد. استفاده 

از این اطاعات، به یک فرهنگ سازی نیاز دارد.«
لطفی با اشــاره بــه اینکه اثرگــذاری رســمیو در این ســال ها 
اتفاق افتاده، اعام کرد که همین الان بسیاری از افراد وقتی 
به دنبال پیــدا کــردن اطاعاتــی از یک شــرکت بوده انــد، به 

رسمیو رسیده اند. 

او با اشاره به اینکه شفافیت برای کسب اعتبار و افزایش 
آن بین کسب وکار ها ضروری است، گفت: »حتی چنین 
مســائل ســاده ای، هنــوز در مراحــل اولیــه فرهنگ ســازی 
هســتند و متأســفانه به اندازه کافــی روی آنها کار نشــده 
است؛ بنابراین رسمیو هنوز با ایده آل خود فاصله دارد که 

مثاً یونیکورنی حول وحوش رسمیو شکل بگیرد.«

 راهبردهایی برای بقا
لطفی دربــاره چشــم انداز رســمیو، بــا توجه بــه افزایش 
مشــکات کشــور و اســتارتاپ ها در ســال های اخیــر 
بیــان کــرد: »مــا ناچــار شــدیم قســمتی از فعالیت های 
خــود را متوقــف کنیم؛ مثــاً قســمتی از نیروی انســانی 
و هزینه هــای خــود را کاهــش دهیــم تــا بتوانیــم در بازار 
بمانیم. از طرف دیگر، تاش می کنیم خودمان، خودمان 
را تقویت کنیم. این تصمیم از یک طرف کار را دشــوار تر 
کرده و از طرف دیگر چالش های شرکت را بالا برده است. 
ما بــا افــراد کــم و اســتفاده از فناوری هــای هوشــمندتر، 
توانستیم کار را حفظ کنیم. رسمیو قسمت عمده ای از 
بازاریابی خود را با استفاده از اتوماسیون انجام می دهد؛ 
یعنی وقتی یک نفر وارد سایت رسمیو می شود تا زمانی 
که اولین خرید را انجام دهد، نیازی به پشتیبانی انسانی 
ندارد. از طــرف دیگر، هوش مصنوعی هم در شــرکت ما 
نقش مهمــی داشــته و در این یک ســال، چند بــار آن را 

به روزرسانی کرده ایم.«

میثم سعادت

kalaqsia 
@gmail.com

   عکس:  نسیم اعتمادی
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گفت وگو با ایثار ومصطفی قمری، مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره 
بینوست که اعتقاد دارند در چند سال آینده انتظارات کاربران، بازار 

رمزارزها را حسابی دگرگون خواهد کرد
مصطفی و ایثار قمری اعتقاد دارند تا رسیدن به نقطه بلوغ اکوسیستم های رمزارزی در دنیا چند سالی فاصله است. فاصله ای که از دید آنها به دلیل حرکت کسب وکارها و اکوسیستم های 

حوزه فناوری در ایران که همیشه با یک شکاف مشخص نسبت به نمونه های خارجی است، می تواند در کاهش ریسک کسب وکارهای مشابه داخلی کمک کند. اما همین فاصله اگر در 
شناسایی فرصت های سرمایه گذاری روی پروژه های آینده دار رمزارزی مداخله داده شود، می تواند خسارت بار باشد. فرصت هایی که در یک مدت کوتاه و در دوره ای که پروژه های ارزشمند 
این حوزه تازه شروع به کار کرده اند، می تواند برای ایرانی ها جذابیت داشته باشد و معمولاً شانس قاپیدن چنین فرصت هایی عمر کوتاهی دارد... . این دو برادر این روزها در اکوسیستمی 
که بیشتر کسب وکارهای آن از جنس صرافی و در حوزه تبادل هستند، راه متفاوتی در پیش گرفته و روی مدیریت دارایی رمزارز تمرکز کرده اند. آنها در یک گفت وگوی بلند از فرصت ها و 
جذابیت های این بازار به ویژه در حوزه سرمایه گذاری گفته اند. فرصت هایی که آنها اعتقاد دارند کم کم صرافی های داخلی هم در حال درک و شناسایی آنها هستند و در نتیجه حرکت به 

سمت تعریف سرویس های جدید برای کاربران ایرانی این روزها به یکی از استراتژی های آنها تبدیل شده است. 

رمزارزها و مدیریت دارایی

همکاری صرافی ها با 
کسب و کارهای مدیریت 

دارایی

سرمایه گذاری 
عاقلانه

بــازار صرافی هــا هــم از لحــاظ تعــداد 
کســب وکار و هــم از لحــاظ تعــداد کاربر 
و گردش مالی به اشــباع رســیده اســت. 
ســال های  در  اســت  ممکــن  حتــی 
آینــده شــاهد ریزش هایــی باشــیم. این 
صرافی ها در آینده این بازار و اکوسیستم 
عــلاوه بــر خدماتــی کــه در حــال حاضر 
ارائــه می دهنــد، چــه نقــش دیگــری 
می تواننــد ایفا کننــد؟ چطــور می توانند 
با کســب وکارهایی خارج از حــوزه تبادل 

همکاری هایی ایجاد کنند؟
مصطفــی قمــری در ایــن خصــوص 
معتقد اســت: »نکته جالب این اســت 
که نقــش صرافی هــا در به بلوغ رســیدن 
بازار کریپتو بسیار بارز است. صرافی ها 
جایی هســتند کــه کاربــران در آن رمزارز 
خریدوفروش می کنند و پول شان را نگه 
می دارنــد. پــس نقــش مهمی در ســوق 
دادن افــراد بــه ســمت گزینه هــای بهتر 
دارنــد یــا حداقــل می تواننــد ایــن گزینه 
را در اختیــار کاربــران قرار دهنــد. این کار 
هم برای این اســت که بتوانیم کاربران را 
متوجه کنیم که به جای سرمایه گذاری، 
سمت لاتاری و شرط بندی نروند. در واقع 
نفع همه طرفین در این است که کاربران 
را از ســرمایه گذاری های پرریســک دور 
کنیم، زیــرا هم پــول کاربر هدر مــی رود و 
هم نــگاه منفی نســبت به اکوسیســتم 
ایجاد می شود و برچسب کلاه برداری به 
اکوسیستم زده می شود. از طرف دیگر در 
بلندمدت سرمایه زیادی از کشور خارج 
می شــود. پس صرافی ها در ســوق دادن 
افــراد بــه ســمت گزینه هــای معقول تــر 

نقش مهمی  دارند.«
وی می افزایــد: »یکــی از ایــن گزینه های 
صندوق هــای  می توانــد  معقــول  
سرمایه گذاری باشد که عاقلانه مدیریت 
می شوند و رؤیافروشــی نمی کنند. ما در 
صندوق هــای ســرمایه گذاری بینوســت 
هیچ وقت وعــده 10 برابر شــدن ســرمایه 
را نداده ایــم و نخواهیــم داد، حتی اگر به 
قیمت رشد نکردن ما به اندازه افراد دیگر 
باشــد. ما ســعی می کنیم نگاه عاقلانه و 
بلندمدت داشته باشیم. برای همین ما 
می توانیم چه به صورت وایت لیبل و چه با 
نام بینوست صندوق های سرمایه گذاری 
و ســرویس های متنوعــی بــه صرافی هــا 

ارائه دهیم.«

POINT OF VIEWدیدگاه

داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

در ســه ســال گذشــته بــر بینوســت چــه 
گذشته و چه مسیری را پیموده است؟

مصطفی قمری: بینوســت یــک مجموعه مدیریــت دارایی 
رمزارزی است. ما تا ســال 1۴00 صندوق های سرمایه گذاری 
متنوعــی داشــتیم کــه بــه شــیوه های مختلفــی فعالیــت 
می کردنــد و همــه آنهــا آف چیــن، یعنــی خــارج از فضــای 
 قراردادهای هوشــمند بودند. از ســال 1۴00 ما با زیرساخت

On Chain Asset Management آشــنا شــدیم و 

صندوق هایمــان را بــه فضای آن چیــن منتقل کردیم. ســال 
1۴01 مــا روی »بینوســت ماشــین« کار کردیــم، زیــرا فراینــد 
تصمیم گیــری و اتخــاذ تصمیم هــای درســت در فضــای 
سرمایه گذاری بسیار مهم است. در سرمایه گذاری اعتقاد بر 
این است که چیزی که مهم است الزاماً عملکرد نیست، بلکه 
تصمیم گیری عقلانی و بهینه است. مدیریت دارایی درست 
یعنی بتوانید تصمیمات عاقلانه و درست بگیرید، نه اینکه 
لزوماً با هر روشی سود ایجاد کنید. در سال 1۴01 ما بینوست 

ماشــین را ایجاد کردیم که مدیریت صندوق های ما را انجام 
می دهد، ولی در شرایطی که همه از کلمه هوش مصنوعی برای 
برندینگ استفاده می کنند، نمی خواهیم الزاماً اسم هوش 

مصنوعی را روی این ماشین بگذاریم.

 وقتی می گویید بینوست ماشین، این گونه 
به نظر می رسد که شما به عنوان متفکران این فضا، 
خودتان را کنار کشیده اید و ماشین تمام کارها را انجام 
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زنان نوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

درباره آنا وینتور

ملکه مجله ووگ
آنا وینتور، چهره برجسته صنعت فشن در 
سوم نوامبر ۱۹۴۹ در انگلستان به دنیا آمد. 
او در سال ۱۹66، زمانی ۱۷ ساله داشت، از 
ادامه تحصیل انصراف داد و برای امتحان 
کردن شغل های مختلف وارد بازار کار شد. 
چهار سال بعد او به عنوان دستیار مجله 
»Harper’s & Queen« کار خــود را در 
حوزه تولید محتوای فشن آغاز کرد. او در ۲۰ 
سالگی سردبیر یک مجله مد شد. در سال 
۱۹۸6،  او به عنوان ســردبیر مجله »ووگ« 
انگلستان به لندن بازگشت.  کار در مجله 
ووگ با انتقاد های زیاد و تحولات بنیادین 
همراه بود. قدم بعدی سردبیری یک نشریه 
بــه نــام »Home and Garden« بــود کــه 
توانســت با مدیریت سرســختانه سبک 
و ســیاق مجله را تغییر دهد. ســرانجام در 
سال ۱۹۸۸، وینتور به عنوان سردبیر ووگ 
آمریکا به نیویورک بازگشت و در آنجا نیز 
تحولات عظیمی به وجود آورد. او در جلد 
مجله ووگ تغییرات اساســی ایجــاد کرد. 
وینتور برای نخستین بار سلبریتی ها را از 
جلد مجله حذف کرد و مدل ها را روی جلد 
گذاشت. این تحولات عظیم، مجله ووگ را 
از رکود نجات داد. پیشرفت و توانایی های 
آنــا وینتــور ســبب شــد، ریاســت تمامــی 
نسخه های ووگ را به او بسپارند. این گونه 
آنا به ملکــه مجلــه ووگ و صنعت فشــن 
تبدیل شد. وینتور در سه دهه رهبری خود 
در این مجلــه، تعداد زیــادی ابرنشــریه از 
مجلات چاپ کرد. به عنوان مثال، نسخه 
سپتامبر ۲۰۰۴ دارای ۸۳۲ صفحه بود که 
ایــن بیشــترین تعــداد صفحه بــرای یک 
ماهنامه در دنیاســت. درآمد ســالیانه آنا 

حدود دو میلیون دلار است.

INTRODUCTIONمعرفی

گفت و گو با کوثر کرمی که محصولی  را برای کاهش تلفات مرغداری ها معرفی کرده 
است

زنان به واسطه دقت در جزئیات توانسته اند جایگاه خوبی در حوزه برنامه نویسی پیدا کنند. به نظر می رسد این پیشرفت در صنعت اینترنت اشیا بیشتر و چشم گیرتر بوده، زیرا 
درک میان رشته ای از پدیده ها عمدتاً از توانایی ذهنی زنان به حساب می آید. کوثر کرمی، زنی است که توانسته در این حوزه فعالیت کند. »رابین« یکی از ابداعات کرمی است که 
برای نظارت و کنترل هوشمند مرغداری ها استفاده می شود.  او که فارغ التحصیل رشته مهندسی کامپیوتر از دانشگاه سیستان و بلوچستان است، می گوید از ابتدای تحصیل 

به ساخت نرم افزار و برنامه نویسی علاقه مند بوده و دوره های مرتبط با شبکه گذرانده و از همان دوران پروژه هایی برای شرکت های مستقر در مرکز رشد دانشگاه انجام می داده 
است. پس از آن وارد حوزه وب می شود و درمی یابد علاوه بر اینکه به حوزه وب علاقه بیشتری دارد، بازار کار بهتری نیز انتظارش را می کشد. او به گذراندن دوره های آموزشی مورد 

نیاز ادامه می دهد و می گوید از هر منبعی برای رفع مشکلاتش استفاده می کرده است. این روند آموزش دیدن و رفع مشکلات سبب شده تا ایده راه اندازی یک کسب و کار در 
زمینه آموزش برنامه نویسی به ذهن او و گروهی از دوستانش خطور کند که البته از تلاش فراوان این کسب وکار به نتیجه دلخواه نمی رسد. اما او با تجربیاتی که از این تلاش ناموفق 

به دست می آورد، دست به کار توسعه رابین می شود. محصولی که هرچند تجاری سازی آن به طور کامل انجام نشده، اما کرمی برای این محصول و سایر محصولاتی که در حوزه 
اینترنت اشیا دارند، آینده روشنی را متصور است. آنچه در پی می آید، گفت و گو با کرمی درباره مسیری است که تا به امروز پیموده است. 

 رابین برای
مرغداری ها چه می کند؟

I N T E R V I E W
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رمزارز
CRYPTOCURRENCY

هیتوبیــت، پلتفــرم هوشــمند معاملات رمــزارز اســت و در 
حــوزه فناوری هــای نویــن مالــی از جملــه بلاکچین، رمــزارز، 
هــوش مصنوعــی و یادگیــری ماشــین فعالیــت دارد. ایــن 
شــرکت به  عنوان یکی از زیرمجموعه های هلدینگ تجارت 
الکترونیــک اول )ســهامی خــاص( کــه پرداخت یار رســمی 
بانک مرکــزی و دارای رتبه یــک تولید نرم افزار شــورای  عالی 
انفورماتیک بوده و با تکیــه  بر دانش و تجربه ۱۲ســاله خود 
در زمینــه تولیــد نرم افزارهــای ســازمانی و مالــی؛ در حــوزه 
فین تک و بلاکچین فعالیت می کند. در همین راستا صالح 
خواجه دلویی، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره هیتوبیت در 
گفت وگوی پیش رو به معرفــی این پلتفــرم و ویژگی های آن 

پرداخته است.

 هیتوبیت به دنبال خلــق تجربه ای مطابق با 
استانداردهای جهانی است

توسعه زیرساخت های هیتوبیت از ابتدای سال ۱۴۰۰ آغاز 
شد و در زمستان ۱۴۰۱، این پلتفرم به صورت محدود شروع 
به فعالیــت کــرد. خواجه دلویــی در ارتبــاط با علــت معرفی 
یک پلتفرم مبادله رمزارز جدید به اکوسیستم ایران گفت: 
»کاربران ایرانی بازار رمزارزها، لایق تجربه معاملاتی سریع، 

امن و در کلاس جهانی هستند.«
مدیرعامل هیتوبیت ادامه داد: »بــا توجه  به ضعفی که در 
بازار داخلی مشــاهده کردیم و بــا توجه به نیازهــای کاربران 
و فاصله معنــادار بــازار داخلی با پلتفرم های جهانــی، بر آن 
شــدیم تا بــا ارائــه پلتفــرم خریدوفــروش رمــزارز هیتوبیت، 
سطح بازی را تغییر دهیم و اســتانداردها و انتظارات را ارتقا 

ببخشیم.«
خواجه دلویی در خصــوص انگیزه های ایجاد و توســعه این 
ســکوی مبادله رمزارز اضافه کرد: »ما در هیتوبیت، ســعی 
کرده ایم با شــناخت عمیق و درک صحیح نیازهــای کاربران 

 گپی با صالح خواجه دلویی
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره هیتوبیت

برنامه هایی 
برای آینـــده

 نگاهی به حضور امین درج خاورمیانه
در پانزدهمین نمایشگاه صنعت مالی

کیف پول سخت افزاری با قابلیت های ویژه

REPORTگزارش

شــرکت امین درج خاورمیانــه، تولیدکننده کیف  
پول های ســخت افزاری رمزارز در ایران است. این 
شــرکت، یکی از معدود کســب وکارهای مرتبط با 
بلاکچین و رمزارز اســت که در پانزدهمین دوره از 
نمایشگاه بین المللی صنعت مالی حضور داشت.

پــول  کیــف  اولیــن  معرفــی 
سخت افزاری

شــرکت امیــن درج خاورمیانــه در ســال ۱۳۹۷ و 
با حضور ســینا کلانی بــه عنــوان هم بنیان گذار، 
با گســترش محبوبیــت رمزارزها در دنیــا و ایران 
بــا هــدف برقــراری زیرســاختی امــن و ارزان بــا 
پشــتیبانی بــرای کاربران دنیــای رمــزارز در ایران 
تأســیس شــد و اولیــن محصــول 
خود را در نمایشگاه الکامپ همان 

سال معرفی کرد.
این محصــول معرفی شــده تحت 
عنوان کیف پول درج، دســتگاهی 
کوچک است که از طریق یو اس بی 
بــه کامپیوتــر متصــل می شــود و 
بــه کاربــران ایــن امــکان را می دهد 
تــا رمزارزهــای خــود را بــه صــورت 
آفلاین ذخیره سازی کرده و در برابر 

خطرات هک در فضای آنلاین در امان باشند.
مریم بهبانــی، مدیرعامل امیــن درج خاورمیانه 
در خصوص شکل گیری این کسب وکار به رسانه 
رمــزارز گفــت: »رونمایــی از اولیــن محصــول ما 
تحت عنوان کیف پــول درج وان در ســال ۱۳۹۷ 
و طی نمایشــگاه الکامپ صــورت گرفت. پس از 
آن فــروش گســترده خــود را در ســال ۱۳۹۹ آغاز 
کردیم و تا به حال فروشی بالغ بر 5۰۰۰ کیف پول 

سخت افزاری رمزارز داشتیم.«
بهبهانــی ادامــه داد: »در ســال ۱۴۰۰، دو مــدل 
کیف پول ســخت افزاری وان پــلاس و مدل تی را 
به بــازار عرضه کرده و فروش آن را در ســال ۱۴۰۱ 

آغاز کردیم.«

فنــاوری و مجوزهــای مرتبــط بــا 
کیف پول سخت افزاری

به گفته مدیر عامل امین درج خاورمیانه، کیف 
پول درج مطابق با استانداردهای بین المللی بوده 
و دارای تأییدیه های فنی لازم از انجمن بلاکچین 
و تنها کیف پول ســخت افزاری ایرانی اســت. او 
تأکید کرد کــه این محصــول، آزمایش هــای لازم 
مربــوط بــه صنایــع انفورماتیــک را بــا موفقیت 
گذرانده و مجوز تولیــد آن زیر نظر وزارت صمت 

اخذ شده است. 
کیــف  مزیت هــای  در خصــوص  بهبهانــی، 
پــول ســخت افزاری درج بــه رســانه رمــزارز 
گفــت: »خدمــات پشــتیبانی فارســی، گارانتــی 
ســخت افزاری بــدون قیــد و شــرط مادام العمر و 
آمــوزش تخصصــی در حــوزه اســتفاده از کیــف 
پول و حفظ امنیت رمزارزها از مزیت هایی ست 
کــه در کنــار محصــولات خــود بــه کاربــران ارائــه 

می دهیم.«
مدیرعامل امین درج خاورمیانه تأکید کرد تا یک 
ســال پس از ایجاد مشــکل، دســتگاه کیف پول 
ســخت افزاری به صورت کامل تعویض می شود 
و پس از آن تا پنج ســال نیــز دارای خدمات پس 

از فروش است.
مریــم بهبهانــی در خصــوص مزیت هــای کیــف 
پول درج نســبت به نمونه های مشابه خارجی به 
رســانه رمزارز گفــت: »قیمــت رقابتی نســبت به 
سایر محصولات خارجی موجود در بازار، یکی از 
مزیت های درج است. همچنین این کیف پول های 
رمــزارزی غیرقابــل ردیابــی هســتند و دولت هــا و 

کشورها نمی توانند آن را رصد کنند.«
به گفته مدیرعامل درج، این کیف پول ها به صورت 
مرتب در هــر پانزده دقیقــه، آی پی کاربــر را تغییر 
می دهد تا قابل رصد نباشد و این مسئله موجب 
عــدم بلوکــه شــدن ســرمایه توســط صرافی هایی 
می شــود که ایــران را در فهرســت تحریم خدمات 

خود قرار داده اند.

پرنیان ستوده

parnian.std 
@gmail.com

   عکس :  نسیم اعتمادی
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سلامت
H E A L T H

گفت وگو با فعالان زیست فناوری کشور و بررسی فرصت ها 
و چالش های این حوزه

سومین کنگره و نمایشگاه بزرگ محصولات زیست پزشکی و صنایع وابسته )ایران بایو( ۱۷ تا ۱۹ خردادماه توسط انجمن 
»تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژی ایران« در راستای معرفی توانمندی و ظرفیت های فعالان این 

صنعت، فراهم کردن فضای تبادل اطلاعات و ارائه آخرین دستاوردهای زيست فناوری کشور در محل هتل المپیک تهران 
برگزار شد. ایجاد حلقه ارتباطی و افزایش هم افزایی میان پژوهشگران، متخصصان و فعالان زیست فناوری، زیست پزشکی 

و صنایع وابسته، ارائه آخرین دستاوردهای علمی، تحقیقاتی و صنعتی، ایجاد ارتباط پژوهش و تحقیقات علمی با 
جریان روز صنعت، حمایت از صنایع تولیدی داخلی و گسترش بازار، افزایش فرصت های صادراتی، ایجاد بستر مناسب 

برای شبکه سازی و فراهم آوردن فرصت شغلی برای فارغ التحصیلان از جمله اهدافی است که برگزارکنندگان این رویداد 
برشمرده اند. برپایی تورهای دانشجویی، بازدید از شرکت های حاضر در نمایشگاه و معرفی طرح های حمایتی از ایده ها و 
طرح های نوآورانه از جمله مواردی بود که بازدید دانشجویان و استادان دانشگاهی را از این نمایشگاه افزایش داده بود. در 
ادامه کارنگ در گفت وگو با فعالان زیست فناوری که در این رویداد به عنوان غرفه دار حضور داشتند، به بررسی فضای این 

حوزه از فناوری پرداخته است. 

نیاز به سرمایه گذار 
مهم ترین چالش 

اکوسیستم زیست فناوری

سیدعلی اصغر ترابی، کارشناس مرکز رشد فناوری رازی:

زیستفناوریهمزمانبراست،همهزینهبر!

POINT OF VIEWدیدگاه

مرکز »رشد فناوری رازی« از سال ۱۳۹۲ 
توسط مؤسسه »تحقیقات واکسن و 
سرم ســازی رازی« بــا مجــوز وزارت بهداشــت 
راه اندازی شده است. این مرکز از فناوری هایی 
حمایــت می کند که مــورد نیــاز مؤسســه رازی 
اســت. از جمله فناوری های مورد حمایت این 
مرکز می توان به واکســن های انســانی و دامی، 
واکســن های طیور و آبزیان، انواع فرآورده های 
بیولوژیک، انواع کیت های تشــخیصی اعم از 
ســرولوژی، مولکولی و... اشــاره کرد. همچنین 
تولیــد مــواد اولیــه واکســن و فرآورده هــای 
بیولوژیــک و تجهیــزات و خدمــات تخصصی 
آزمایشگاهی از دیگر فناوری های مورد حمایت 

این مجموعه است. 

نمایشــگاه  ســومین  از  اســتقبال   
»ایران بایــو« نســبت بــه ســال های 
گذشــته بهتــر بــود. در چنیــن رویدادهایــی 
صاحبان دانش و فعالان این حوزه بیشتر با هم 
و حوزه هــای فعالیت یکدیگر آشــنا می شــوند. 
افرادی هم که می توان آنهــا را جامعه هدف در 
نظــر گرفــت، بــا حضــور در ایــن نمایشــگاه از 
نزدیک با فعالیت های شرکت های حاضر آشنا 
می شوند. طی همین نمایشــگاه ما مراجعانی 

داشتیم که صاحب ایده بودند.

 به صورت کلی اما روال کار مرکز رشــد 
رازی به این صورت است که اگر کسی 
ایده ای مرتبط بــا حوزه کاری مجموعه داشــته 
باشــد، می تواند از طریق ســایت مؤسســه فرم 
پذیرش را پر کرده و برای مرکز ارسال کند. پس 
از بررسی اولیه، ایده در کمیته ارزیابی و شورای 

مرکز رشد طرح می شود.

 پس از تأییــد اســتقرار فنــاوران واجد 
شــرایط، تیم ها می توانند در این مرکز 
استقرار پیدا کرده و کار خود را آغاز کنند. آنجا 
فضایی برای کار در اختیار فناوران قرار می گیرد 
و دوره مقدماتی شــروع می شود. طی این دوره 
بــه آن ایــده کمــک می کنیــم تــا بــه یــک نمونه 
آزمایشگاهی یا فرآورده تجاری تبدیل شود. در 
طول اســتقرار نیــز تیم هــا ارزیابی می شــوند و 
و  آمــوزش  از جملــه  امکاناتــی  همچنیــن 
آزمایشــگاه در اختیــار آنهــا قــرار می گیــرد تــا 

بتوانند به یک واحد فناور تبدیل شوند. 

 همچنین اگــر تیم ها بــه حمایت های 
بیشــتر مالی نیــاز داشــته باشــند، به 
صندوق های توسعه فناوری و شکوفایی معرفی 
می شــوند. شــاید مهم تریــن چالــش تیم هــای 
فنــاوری ایــن حــوزه را بتــوان موضــوع جــذب 
ســرمایه عنوان کرد. پروژه ها در حوزه ســامت 
مانند ساخت واکسن بسیار هزینه بر هستند. 

ما این مشــکل را در رونــد کار تیم هــا داریم که 
صاحبان ایده پیش بینی می کنند کار را با فان 
هزینه بــه اتمــام برســانند، امــا در رونــد انجام 
پروژه قیمت ها چنان افزایش می یابد که دیگر 
تیــم نمی توانــد فعالیــت کنــد و پــروژه متوقف 
می شود و به نتیجه نمی رسد. راه حل مقابله با 
چنین اتفاقاتی همین صندوق های شــکوفایی 
و نوآوری است که باید سرمایه های بیشتری را 

به این بخش اختصاص دهند.

 از نمونه های موفق تولید دانش بنیان 
در مرکــز رشــد فنــاوری می تــوان بــه 
»لیوفیلیزاتور صنعتی« و »اولتراسانتریفیوژ« 
اشاره کرد. برای مثال لیوفیلیزاتور صنعتی یک 
هســته فناوری بود کــه در حال حاضــر به یک 
شــرکت موفق دانش بنیان تبدیل شده که این 
محصول را تولید و عاوه بر ارائه به بازار داخلی 

آن را صادر نیز می کند.

 در حوزه زیست فناوری، تعداد کسانی 
که ایده دارند، کم هســتند و شــاید در 
سال به تعداد انگشت های دست هم نرسند. 
همچنیــن پروژه هایی کــه در این حــوزه تعریف 
می شــود، زمان بر و هزینه بر اســت. شاید یک 
ایــده دو الی ســه ســال زمان ببــرد تا بــه نتیجه 
برســد. در نخســتین رویــداد اســتارتاپی کــه 
آذرماه سال گذشته برای مرکز رشد رازی برگزار 
کردیم، حدود ۱۰ فناور شــرکت کــرده بودند. از 
این تعداد چهار ایده که اسناد کاملی داشتند، 
توســط مرکــز انتخــاب شــده و در حــال حاضر 

مسیر استقرار در مرکز رشد را طی می کنند. 

 اکوسیســتم نوآوری حوزه سامت در 
ایران پدیده جدیدی است و به هر حال 
مشکاتی در آن وجود دارد که به تدریج در حال 
مرتفع شدن هستند. ساختار مراکز رشد دارای 
یک حالت تکاملی است و به تدریج مشخص 
می شــود کدام بخش ها برای تســهیل امور، به 

اصاح نیاز دارند.

 در سال های گذشته بســیاری از افراد 
ایده هایــی داشــتند کــه در نهایــت در 
ذهن شان باقی می ماند و بسیاری از آنها از بین 
می رفت، اما در حال حاضر با گســترش مراکز 
رشد و استارتاپ ها حداقل۵۰ درصد افرادی که 
ایده دارند، به این مراکز می آیند و برخی از این 
ایده ها تحقق پیدا می کند. حتی اگر تحقق پیدا 
نکند هــم به هــر حــال مســیری را می پیماید و 
می توانــد بــه ایده هــای دیگــر کمک کنــد. اکثر 
ایده هایی که در این حوزه مطرح می شــوند، در 
صورتــی کــه بتواننــد بــه مرحلــه تجاری ســازی 
برسند، ثروت زا هستند و می توانند به اقتصاد 

کشور کمک کنند.
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مشهورترین شرکت ســرمایه گذاری خطرپذیر جهانی، 
سکویا،  قرار است به سه شرکت کاماً مجزا تقسیم شود. 
این شرکت به خاطر سرمایه گذاری هایش در شرکت های 
فنــاوری ایــالات متحــده ماننــد ایربی ان بــی، واتــس اپ، 
اینستاگرام،  زوم و همچنین شرکت های بین المللی بزرگی 

مانند بایت دنس، گوگل و گوتو شناخته شده است. 
سکویا این خبر را سه شنبه ششم ژوئن از طریق نامه به  

شرکایش تأیید کرد. این نامه توسط رهبران 
سه شرکت جدید یعنی »رولوف بوتا«، »نیل 
شــن« و »شــایلندرا ســینگ« امضــا شــده 
است. این سه شرکت که در نتیجه تقسیم 
سکویا شکل گرفته اند،  قصد دارند حداکثر 
تا پایان مارس ۲۰۲۴ فرایند تقسیم و جدایی 
را تکمیــل کننــد. ســکویا کپیتــال نماینــده 
ایالات متحده و اروپا، »هنگ شان« در چین 
و »پیک ایکس وی پارتنــرز« نماینده هند و 

آسیای جنوب شرقی خواهند بود. 
رئیس هــر کــدام از ایــن شــرکت های ســرمایه گذاری در 
مصاحبه ای جداگانه با فوربس اعــام کرده اند تصمیم 
برای تقسیم برند سکویا مدت ها پیش مطرح شده بود، 
اما در چند ماه گذشته بحث پیرامون این قضیه تشدید 
شــد. آنها گفتند تضــاد بیــن پورتفولیوهای اســتارتاپ 
مربوطــه صندوق هــا، ســردرگمی در نام تجــاری به دلیل 
واگرایــی آنهــا در اســتراتژی ها و پیچیدگی هــای نظارتی 
باعث شــد این تصمیــم را بگیرنــد. بوتا گفــت: »به نظر 
می رسید همه چیز دارد سخت تر می شود. اما این اقدام 

ما به معنی عقب نشینی و اعان شکست نیست، بلکه 
یک پیروزی است. ما سه شرکت مستقل ایجاد کردیم 

تا زمینه پیشرفت بیشتر فراهم شود.«

 درباره سکویا 
سکویا در سال ۱۹۷۲ به عنوان یک صندوق سه میلیون 
دلاری تأسیس شد. این صندوق به دلیل سرمایه گذاری 
 ،AppleAAPL اولیه در شــرکت هایی مانند
سیسکو، گوگل و انویدیا در دهه های بعدی، 
دارایی خود را ده ها میلیارد افزایش داد و به 
یکی از مهره های مرکز فناوری سیلیکون ولی 
تبدیــل شــد. در اواســط دهــه ۲۰۰۰، ایــن 
شرکت در سطح بین المللی گسترش یافت 
و سرمایه هایی را تحت سرمایه گذاری شرکای 
محلی در چین و هند ایجاد کرد. سکویا یک 
صنــدوق مســتقر در رژیــم صهیونیســتی 
نیــز در ســال ۱۹۹۹ راه انــدازی کرده بــود، اما 
پس از مدتی آن را ملغی کرد. لازم به ذکر اســت ســکویا 
در فهرســت فوربس میداس در ســال ۲۰۲۳ رتبــه اول را 
به خود اختصــاص داد. فوربس میــداس یک رنکینگ 
ســالانه اســت کــه برتریــن ســرمایه گذاران خطرپذیــر را 

رتبه بندی می کند. 

 چالش های سکویا 
با اینکــه ســکویا دهه ها به عنــوان یک وی ســی بــزرگ و 
ســرمایه گذاری روی استارتاپ ها و شــرکت های معروف 

شناخته شده بود، اما اخیراً برخی از سرمایه گذاری هایش 
مورد انتقاد قرار گرفته است. واحد ایالات متحده و اروپای 
سکویا به خاطر ســرمایه گذاری در توییتر ایان ماسک 
و صرافــی اف تی ایکــس با هجمه هــای رســانه ای مواجه 
شده بودند. مشکل دیگر تنش بین روابط صندوق های 
هــر منطقــه و ســرمایه گذاری های جداگانه و رشــدهای 
نامتوازن آنها بود. مشکل دیگر  جدا کردن وجوه بود که 
ممکن است در ورود صندوق ها به بورس تأثیرگذار باشد. 
برای مثال صندوق ایالات متحده مدل جدیدی از جذب 
ســرمایه را از این صندوق تعریف کرده بود. طرف چینی 
هم یکی از بزرگ ترین سهام داران بایت دنس است و ۱۰ 
درصد ســهام این شــرکت را دارد. البته صنــدوق ایالات 
متحده نیــز در بایت دنس ســهام دارد. این ســهام داری 
عمده در شرکت بایت دنس با توجه به این حقیقت است 
روابط قانون گذاران آمریکا با شرکت بایت دنس به علت 
مسائل امنیتی پیرامون تیک تاک چالش برانگیز است. 

 مسائل ژئوپلیتیکی
بوتا، شــن و ســینگ هــر ســه نپذیرفتنــد کــه تضادهای 
ژئوپلیتیکی تســریع کننده رونــد جدایــی صندوق های 
منطقه ای بــوده اســت. آنهــا می گوینــد که ایــن جدایی 
بیشتر به دلیل تضاد بین پرتفوی های در حال گسترش 
آنها بوده است. بر خاف نظر رهبران سکویا،  این جدایی 
و تقسیم بندی نشان دهنده ظهور یک دنیای چندقطبی 
و قدرتمند شدن کشورهای آسیایی به ویژه آسیای جنوب 

شرقی است. 

بزرگ ترین برند جهانی سرمایه گذاری خطرپذیر در سه قاره تقسیم می شود

 تقسیم سکویا 
به سه وی سی مستقل  آیا تقسیم سکویا آغاز

 یک روند جدید است؟

بازگشتبهخانه
»جاگدیــش باگواتــی«،  اقتصــاددان 
هنــدی و حامــی تجــارت آزاد می گویــد: 
»شرکت های چندملیتی آمریکا بوئینگ 
B-52 جهانی شــدن هســتند.« منظــور 
باگواتــی ایــن اســت کــه شــرکت های 
آمریکایی به بوئینگ های B-52 می مانند 
کــه بــه کشــورهای دیگر ســفر مــی کنند 
تا عــاوه بــر توســعه آن شــرکت، جهانی 
شــدن را تســریع و تســهیل کننــد. در 
واقــع او تســلط شــرکت های چندملیتی 
ایــالات متحــده بــر تجــارت جهانــی را 
پیش بینــی می کــرد،  البتــه تــا زمانــی کــه 
شــرکت های چینــی رشــد کننــد. امــروزه 
هنوز هــم بزرگ ترین شــرکت های جهان 
اکثــراً آمریکایــی هســتند. فقــط برخــی 
از آنهــا ماننــد تنســنت چینــی و تعــداد 
انگشت شــماری نیز اروپایی هســتند. با 
این حال، روند جدیدی در حــال رخ دادن 
اســت. بســیاری از B-52هــا دارنــد بــه 
خانه برمی گردند یا حتی مقصــد خود را 
تغییر می دهند. آیا پایان جهانی شــدن و 
شکسته شــدن اقتصاد جهانی و تبدیل 
آن به نظمی چندقطبی باعث گسســت 
مشابهی در مدل های تجاری شرکت های 
جهانــی هــم می شــود؟ اینکــه چنیــن 
گسستی اتفاق نیفتاد، گواهی بر چابکی 
این شرکت ها، دیجیتالی شدن اقتصادها 

و قدرت برندهای بین المللی است.
از زمانــی کــه دونالــد ترامــپ بــه قــدرت 
رســید، شــرکت های چندملیتــی مجبور 
شدند با جنگ تجاری، اختالات زنجیره 
تأمین کووید و در نتیجه افزایش اقتصاد 
دیجیتال و دورکاری دست وپنجه نرم کنند، 
اما گویی اینها کافی نبود. معرفی ربات ها 
و یادگیری ماشین در خصوص فرایندهای 
تولیــد، نگرانی های امنیت ملی و ســپس 
قانون کاهش تورم؛ شرکت های آمریکایی 

را به »خانه« نزدیک تر کرده است. 
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برند کارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D

 مطالعات در باب
رضایت نیروی کار

مرخصی با حقوق 
مهم ترین است

اخیراً مطالعه ای نشان داده که کارمندان 
برای مرخصی با حقوق، بیشتر از داشتن 
بیمه درمانی با بودجه کارفرما ارزش قائل 

هستند.
گــزارش مرکــز تحقیقــات »پیــو« بــا نــام 
»آمریکایی ها به شــغل خود چگونه نگاه 
می کنند« نشان می دهد که ۶۲ درصد از 
۵۹۰۰ نفری که مورد بررسی قرار گرفته اند، 
احســاس می کننــد داشــتن مرخصــی با 
حقــوق بــرای تعطیــات یــا بیماری هــای 
جزئی »بسیار بســیار مهم« اســت و ۲۷ 
درصد دیگر نیز گفته اند که »بسیار مهم« 
است. این بیشتر از ۵۱ درصدی است که 
گفته انــد بیمــه درمانی بــا هزینــه کارفرما 
»بسیار بسیار مهم« است و ۲۸ درصدی 

که آن را »بسیار مهم« می دانند.
ایــن مطالعــه همچنیــن نشــان می دهــد 
تقریبــاً نیمــی از کارکنانی کــه مرخصی با 
حقوق دریافت می کنند، معمــولاً از تمام 
مرخصی خود استفاده نمی کنند. دلایل 
آن عبارت انــد از عــدم تمایــل بــه تحمیل 
وظایف اضافی به همکاران یا عقب افتادن 
بالقــوه از امــور کاری. بیــش از ۹۰ درصــد 
از کارمنــدان بــا درآمد بــالا که توســط پیو 
مــورد بررســی قــرار گرفته انــد، دارای بیمه 
درمانی ای بوده اند که توسط کارفرما تأمین 
می شــد، ولــی این رقــم بــرای کارمنــدان با 
درآمد متوسط به ۸۲ درصد و برای کسانی 
که درآمــد پایین تــری دارند، بــه ۶۰ درصد 

کاهش یافت. 
فقط حدود نیمی از نیروی کار مورد بررسی 
گفته انــد کــه از دســتمزد خــود »بســیار 
بســیار« یــا »بســیار« راضــی هســتند و 
تنهــا ۳۴ درصــد از میــزان دســتمزد خود 
راضــی بودنــد. بــا ایــن حــال دو ســوم )۶۷ 
درصد( اذعان داشــته اند که از رابطه خود 
با همکاران »بســیار بســیار« یا »بسیار« 
راضی هســتند و ۶۵ نیز گفته اند حداقل 
یک دوســت صمیمــی در محــل کار خود 

دارند. 
تقریبــاً ۸۰ درصد نیــز اذعــان کرده اند که 
شــاهد برخــورد محترمانــه در محــل کار 
هســتند و ۶۵ درصد احســاس می کردند 
که مشارکت آنها ارزش مناسب یا زیادی 
داشته است. کارمندان ۶۵ ســاله و بالاتر 
با بیشترین احتمال )۶۷ درصد( از شغل 
خود »بسیار بسیار« یا »بســیار« راضی 
بودند و افراد زیر ۳۰ سال کمترین احتمال 

)۴۴ درصد( را داشتند.
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تأثیر سبک رهبری بر عملکرد کارمندان و از دست رفتن اعتماد آنها

ضرر هشت تریلیون دلاری
اگــر از خریــد جنجالی ایــان ماســک از توییتــر چیزی 
آموخته باشیم، این است که سبک رهبری و چگونگی 
تأثیر آن بر فرهنگ شــرکت، بدون در نظــر گرفتن مزایا 
و سیاســت های محــل کار، تأثیــر بســیاری بــر تعامــل، 

عملکرد و حفظ کارکنان دارد.
در حالــی کــه روش هــای قطبی ســازی ماســک بــرای 
اکثر مدیــران اجرایــی معمول نیســت، مطالعــه جدید 
گالوپ نشان می دهد اکثریت بزرگی از رهبران در حال 
از دســت دادن اعتماد کارمنــدان خود هســتند. امروزه 
تنهــا ۲۱ درصــد از نیــروی کار آمریکایی در مقایســه با 
۲۴ درصد ســال ۲۰۱۹، به رهبران ســازمان خود اعتماد 

دارند.
ایــن ارقــام کــه به نوعــی مقایســه وضعیــت در شــروع 
همه گیری با وضعیت کنونی اســت، نشان می دهد که 
روش های جدید کار و کاستی های آنها چگونه در ایجاد 
احساس بی اعتمادی نقش داشته است. پس چگونه 
رهبران می تواننــد در جهت بازیابی اعتمــاد نیروی کار 

خود تاش کنند؟

 پرورش فرهنگ اعتماد
داده های گالوپ نشان می دهد رهبران باید برای تقویت 
یا بازگردانــدن اعتماد، یــک رویکرد ســه جانبه را اتخاذ 
کنند؛ ارتباط شفاف، ایجاد اعتماد در آینده و رهبری و 
حمایت از تغییر. گالوپ استدلال می کند که در حضور 
این ســه عنصر، ۹۵ درصــد نیــروی کار به رهبــران خود 

اعتماد می کنند. 
در حالــی کــه همه گیــری و کار از خانــه این امــکان را به 
کارمندان می دهــد تا جنبه انســانی تر کارفرمایان خود 
را ببینند، عدم اطمینانی در محیط های کاری دور نفوذ 
کرده که به صورت مســتقیم به کیفیــت ارتباط رهبران 
با کارکنان خود مرتبط اســت. این قطع ارتباط فیزیکی 
و نمادین باعث شــده اطمینــان خاطر رهبــران در مورد 
وضعیــت آینده بازی کمتر شــود و در نتیجه احســاس 

تعلق کارکنان نیز کاهش یابد.

 هزینه واقعی رهبری نامناسب
دلایل زیادی باعث می شــود کارمندان احساس تعلق 
خود را نسبت به کار از دســت بدهند و سرمایه گذاری 
شخصی خود را در یک شغل یا سازمان متوقف کنند، 
اما نکته مهم این اســت که رهبران باید بــرای مقابله با 

این موضوع به بازیابی اعتماد بپردازند.
در واقــع ثابت شــده اســت مشــارکت بــالای کارمندان 
باعــث بهبــود بهــره وری، کاهــش جایگزینــی نیــروی 
کار و افزایــش درآمــد می شــود. تخمیــن زده می شــود 
مشــارکت کم کارکنــان ســالانه ۸/۱ تریلیــون دلار برای 
اقتصاد جهانی هزینه دارد. اما همان طور که گفته شد، 
ایجاد حس تعلق و محیطی که کارکنــان بتوانند در آن 

پیشرفت کنند، کار آسانی نیست.
کارفرمایان باید در جهت ایجــاد فرصت هایی برای کار 
معنادار، انعطاف پذیری واقعی در محل کار و گشــودن 
کانال هایی برای گفت و گو که امکان بازخورد دوطرفه را 

فراهم می کند، فعالانه کار کنند.

اخراج از کار به دلیل 
تماس با پلیس

مسئله امنیت 
کارمندان

دو کارمنــد ســابق فروشــگاه »لولولمــون« 
جورجیا می گویند زمانی که با پلیس تماس 
گرفتند تا دزدی در فروشگاه را گزارش کنند، 
به دلیل نقــض خط مشــی شــرکت اخراج 
شــدند. جنیفر فرگوســن و ریچل راجرز به 
رســانه های محلــی گفته انــد پــس از اینکه 
گروهــی از ســارقان به فروشــگاه آمدنــد، با 

وجود سیاست شرکت که می گوید کارکنان 
نباید در سرقت ها دخالت کنند، با مقامات 
تماس گرفتند. راجرز گفته است: »ما واقعاً 
احساس امنیت نمی کردیم و نمی دانستیم 
چه کار دیگری انجام دهیم.« فرگوســن نیز 
اذعان داشته است: »قرار نیست ما دخالت 
کنیــم. شــما یک جورهایــی مســیر را بــرای 

هــر کاری که قرار اســت انجــام دهند خالی 
می کنید و پــس از پایــان آن، یک کــد کیوآر 
را اســکن می کنید. به ما گفته شــده است 
کــه آن را در هیــچ یادداشــتی قــرار ندهیــم، 
زیــرا ممکــن اســت دیگــران را بترســاند. ما 
قرار نیســت با پلیس تمــاس بگیریــم یا در 
مورد آن صحبت کنیم.« هر دو زن گفته اند 
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برند کارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D
معضل رفت و آمد شاید بزرگ ترین مانع بر سر راه بازگشت کارمندان به دفتر باشد

هدررفت زمان و هزینه؟
در حالــی که ممکــن اســت ایان ماســک فکــر کنــد از نظر 
اخاقــی کار از راه دور/ از خانــه اشــتباه اســت، همه گیــری 

ثابت کــرده حضــور در دفتر بــرای انجــام طیف 
وسیعی از مشــاغل ضروری نیســت. اما با این 
وجود بســیاری از کســب و کارها نیروی کار خود 
را وادار کرده انــد کــه حداقــل چنــد روز در هفته 
به دفتــر بازگردند و آمازون، اپــل، گوگل و توییتر 
پیشــتاز این اجبــار هســتند. البته بســیاری از 
آنها به حذف کامــل کار از خانه عاقه ای ندارند 
و برخی حتی برای حفظ انعطاف پذیــری و ارائه 

این قابلیت، دستمزد خود را کاهش داده اند.
مطالعات نشــان می دهد که دلیــل اصلی عدم 

تمایل کارمندان به بازگشت تمام وقت به محل کار، مسئله 
رفت و آمد اســت، زیرا عــدم صرف وقــت بــرای رفت و آمد به 
بســیاری این امــکان را می دهد که زمــان بیشــتری را صرف 

تفریح و سرگرمی یا گذران وقت با دوستان و خانواده کنند.
حمل و نقل عمومی، به ویــژه در مکان هایی ماننــد نیویورک 

یا لندن می تواند بسیار گران باشــد. در نیویورک یک بلیت 
مترو ۲/۷۵ دلار و کارت مترو ماهانه ۱۲۷ دلار هزینه دارد. در 
لندن هزینه حمل و نقل ماهانه بســته به محل 
زندگــی شــما، از ۱۹۳ دلار تــا ۳۵۳ دلار در مــاه 

متفاوت است.
وضعیت کسانی که با خودروی شخصی سر کار 
می روند، خیلی بهتر نیست. بر اساس داده های 
»بانکــرت«، وب ســایت مقایســه هزینه هــای 
زندگــی، راننــدگان آمریکایــی به طــور متوســط 
ســالانه ۱۷۷۱ دلار فقــط صرف بیمــه می کنند، 
در حالی کــه راننــدگان ســاکن نیویــورک حدود 
۷۶۴ دلار نیز برای بنزین خرج می کنند. گزارش 
اخیر »سنتر فور سیتیز«، اندیشکده ای در بریتانیا پیشنهاد 
می کند که سیاست گذاران مزایای کار اداری را تقویت کنند 
و در عیــن حــال هزینه هــای انجــام ایــن کار را بــرای کارکنان 

کاهش دهند.
پــل ســویینی، مدیــر سیاســت گذاری و تحقیقــات ایــن 

اندیشــکده به اینســایدر می گوید کارفرمایــان می توانند از 
این توجیه اســتفاده کنند کــه حقوق پرداختــی هزینه های 
رفت و آمــد را پوشــش می دهــد، امــا در واقعیــت آنهــا اصاً 

تمایلی به ارائه گزینه دورکاری ندارند.
برخی دفاتر ماهواره ای )دفاتر جانبی یک شــرکت که از نظر 
فیزیکی جداست اما ارتباط لازم و کافی را با دفتر اصلی دارد( 
را به عنوان روش مصالحه ای پیشنهاد کرده اند که همچنان 
به کارمندان برنامه ای انعطاف پذیر ارائه می دهد. با این حال 
سویینی می گوید کیفیت حضور در این دفاتر لزوماً با کیفیت 
همکاری حضوری در دفتر اصلی برابری نمی کند و می تواند 
به معنــای پرداخت هزینــه برای یک شــرکت باشــد، بدون 
اینکه از این کار عایدی جالب توجهی داشته باشد. از سویی 
دیگر، بسیاری از کارمندان رفت و آمد را صرفاً هدر دادن پول 
نمی دانند. مارک دیکسون، مدیرعامل شرکت »اینترنشنال 
ورکینــگ گــروپ« کــه رویکــردی ترکیبــی و انعطاف پذیــر به 
حضور در دفتــر کار دارد، می گویــد: »ما رفت و آمــد را اتاف 

کامل وقت می دانیم و قصد انجام این کار را نیز نداریم.«
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NEWSخبر

 اخراج یک مادر شیرده 
خبرساز شد

ماجرای یک اخراج
بر اساس قانون استانداردهای عادلانه کار، 
کارفرمایان موظف اند برای یک سال پس از 
تولد کودک، زمان استراحت معقولی برای 
دوشیدن شیر مادر برای فرزند شیرده خود 

در اختیار کارکنان قرار دهند.
امــا وزارت کار آمریــکا می گویــد رســتوران 
»واتابرگر« در تگزاس یک مادر شــیرده را 
به دلیل ترک محل برای این کار اخراج کرده 
اســت. نماینده وزارت کار گفته رســتوران 
نتوانسته زمان اســتراحت معقولی برای 
این کارمنــد فراهــم کنــد و هنگامی کــه او 
محــل را بــرای دوشــیدن شــیر تــرک کرد، 

شرکت او را اخراج کرده است.
او می گویــد: »کارفرمــا نمی توانــد کارمند 
تحــت پوشــش را از اســتراحت لازم بــرای 
پمپاژ محــروم کند. همچنیــن کارفرمایان 
موظف اند به کارکنان مکانی برای پمپاژ در 

محل کار خود بدهند که در دید نباشد.«
او گفتــه واتابرگــر یــک توافق نامــه انطباق 
پیشــرفته را امضــا کــرده که بیــان می کند 
در آینــده آمــوزش قانــون اســتانداردهای 
عادلانه کار را به همه مدیران ارائه می دهد 
و ۹۰۰ دلار به عنوان دستمزد عقب افتاده 
و همان مقدار خســارت نقدی به کارمند 

خود داده است.
ایولیــن اورتیــز، مدیــر منطقــه ای بخــش 
دستمزد و ساعت وزارت کار در آلبوکرکی، 
نیومکزیکــو در بیانیــه ای گفتــه اســت: 
»محــروم کــردن یک مــادر شــیرده از حق 
دوشیدن شیر با زمان استراحت کافی برای 
انجام آن و ســپس اخراج او خــاف قانون 
اســت. کارفرمایــان بایــد از تمــام مقررات 
اســتانداردهای عادلانه کار، از جمله حق 
مــادران شــیرده بــرای درخواســت زمــان و 
فضای مورد نیاز برای دوشیدن شیر بدون 

ترس از تافی، پیروی کنند.«
سخنگوی واتابرگر نیز می گوید خط مشی 
شــرکت از حــق زمــان و حریــم خصوصی 
برای مادران شــیرده در محل کار حمایت 
می کنــد. او می افزایــد: »در حالــی کــه 
نمی توانیــم دربــاره ایــن وضعیــت خاص 
اظهار نظر کنیم، اما متعهد به حمایت از 
مادران شیرده و همه والدین هستیم، زیرا 
بین کار و خانواده تعادل برقرار می کنند.«

طــی تماســی از طــرف مقامــات منطقــه ای 
لولولمــون مطلــع شــده اند شــرکت تحمل 
ایــن حادثــه را نداشــته و اخــراج شــده اند و 
افزوده اند که در حال تاش برای مواجهه با 
تأثیرات مالی اخراج ناگهانی خود هستند. 
یکی از ســخنگویان لولولمــون در بیانیه ای 
گفته اســت که ایمنــی و امنیــت کارکنان و 

خریــداران اولویــت اصلــی آنهاســت و این 
شــرکت سیاســت ها و پروتکل هایــی بــرای 
حفظ امنیــت دارد. ایــن بیانیــه می افزاید: 
»مــا دزدی و خرابــکاری را بســیار جــدی 
می گیریم. در حال حاضر تمرکز ما بر ادامه 
همکاری با شــرکای محلی و مجریان قانون 
است.« یک وکیل به نمایندگی از گروهی از 

خرده فروشان در ماساچوست می گوید که 
بسیاری از شرکت ها برای ایمنی کارکنان از 
سیاست های عدم مداخله در مورد سرقت 
اســتفاده می کنند و ممکن است به دلایل 
مختلف از گــزارش دادن حــوادث به پلیس 

جلوگیری کنند.
در ویدئویــی کــه بــا رســانه های محلــی و در 

رســانه های اجتماعی به اشــتراک گذاشته 
شــده، صــدای فرگوســن و راجــرز بــه گوش 
می رسد که فریاد می زنند تا سارقان متوقف 
کــرده و فروشــگاه را تــرک کنند. ایــن امکان 
وجود دارد که زنان نه برای تماس با پلیس، 
بلکه بــه دلیــل فیلم بــرداری از ایــن اتفاق و 

تعامل با سارقان اخراج شده باشند.


